
درخطمقدمجبههنمایشاجرامیکردم
گفت وگو با »ماشاءالله وروایی« بازیگر نقش عموکاووس

نمی دانم چرا شماره تلفن همراهش را »عمو کاووس« ذخیره کردم. عمو کاووس مجموعه 
تلویزیونی» نون خ« که با لهجه شــیرینش، آنقدر باورپذیر نقش یک ریش سفید بانفوذ و 
البته شوخ طبع و مهربان را بازی کرده که حالا برای خیلی ها تبدیل به یک عمو شده است. 

فارغ از بازی جذاب و دیدنی ماشاءالله وروایی در این سریال پربیننده، آنچه امروز ما را برای 
هم صحبتی با او ترغیب کرده فقط پیشــینه هنری او نیست. وروایی سرهنگ بازنشسته 

هوانیروز ارتش است و در سال های دفاع مقدس، به عنوان خلبان خوش درخشیده است. 
الناز عباسیانگفت وگو

روزنامه نگار

یمن مهمان ویژه نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران شد

 علــی رمضانــی، قائم مقــام و ســخنگوی 
ســی وپنجمین نمایشــگاه بین المللی کتاب 
تهران در پیامی در حســاب کاربری خود در 
فضای مجازی نوشت: »با وجود تلاش جامعه 
فرهنگی هند، نظر به ادامه محدودیت حضور 
اتباع این کشور در ایران پس از عملیات وعده 
صادق و اتمام فرصت رفــع محدودیت بعد از 
دیدار اخیر سفیر هند، حضور این کشور منتفی 
شد و یمن مهمان ویژه سی وپنجمین نمایشگاه 

بین المللی کتاب تهران خواهد بود.«

جذابیت نمایشگاه کتاب با وجود رقیبی مثل 
فضای مجازی

داوود فتحعلی بیگــی، هنرمند پیشکســوت 
تئاتر کشور درباره ســی وپنجمین نمایشگاه 
بین المللــی کتاب تهــران، گفت: بــا وجود 
رقیبی مثل فضای مجــازی همچنان حضور 
در نمایشــگاه کتــاب برای مردم دلچســب 
است؛ هرچند که قیمت کاغذ و کتاب  در بازار 
نشر روندی افزایشی داشــته است، اما مردم 
دوست دارند از نمایشگاه کتاب بازدید کنند 
و در حال و هوای نمایشــگاه حضور داشــته 
باشند؛ چراکه برایشــان آشنایی با کتاب های 
جدید لطف خاصی دارد؛ بنابراین بســیاری 
از کتاب دوســتان و افــراد اهــل مطالعه به 
نمایشگاه کتاب می آیند. فتحعلی بیگی ایجاد 
جاذبه های خاص و خلاقانه برای جذب عموم 
مردم به حضور در نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران را پیشــنهاد کرد و ادامه داد: گروه های 
مختلف جامعه به واســطه جاذبه های متنوع 
در نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران در آن 
حاضر خواهند شــد و به این واســطه بیشتر 
در معرض انتخاب کتاب و آشــنایی با ناشران 
و کتابفروشــان قرار خواهند گرفت؛ هرچند 
بســیاری از ایده های ترویجی حوزه مطالعه و 
کتابخوانی نیازمند برنامه های بلندمدت است. 
این هنرمنــد اجرای برنامه هــای کوتاه مدت 
را مناســب جریان ترویجی کتابخوانی کشور 
ندانست و گفت: برای تشویق مردم به حضور 
در نمایشگاه کتاب لازم است به تنوع سلیقه 
جامعه توجه شــود. توجه به علاقه گروه های 
مختلف خودبه خود برای نمایشــگاه جذابیت 

ایجاد می کند.

شعار امســال نمایشــگاه در عین ایجاز  
مفاهیم عمیقی دارد

غلامرضا منتظری، عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با ستاد 
خبری در رابطه با شعار امسال نمایشگاه کتاب 
با عنوان » بخوانیم و بسازیم«، گفت: این شعار 
در عین ایجاز و کوتاهــی، مفاهیم عمیقی را 
منتقل می کند. ما از دوران کودکی آموختیم 
»توانا بود، هر که دانا بود« زمینه توانایی دانایی 
است و دانایی در گرو مطالعه است. اگر ارتباط 
با کتاب برقرار شــود، ســطح دانش و بینش 
اجتماعی افزایش پیدا می کنــد و با فرهنگ 
کتابخوانی شــاهد رشــد و بالندگــی جامعه 
خواهیم بود که بخشی از آن مرتبط با ساختن 
جامعه است. شعار نمایشگاه در عین کوتاهی 
پیام های مهمی دارد و نیاز است تا رسانه های 
جمعی این شعار را بیشتر مورد تجزیه و تحلیل 

قرار دهند. 

نمایشگاه کتاب؛ فرصت مناسبی در توسعه 
دیپلماسی فرهنگی کشور

فداحسین مالکی، عضو فراکسیون دیپلماسی 
فرهنگی مجلس شورای اسلامی درخصوص 
ســی وپنجمین نمایشــگاه بین المللی کتاب 
تهران به قدمت فرهنگ و تمدن کشــورمان 
اشــاره کرد و گفت:  فرهنگ و تمدن ایران به 
بلندای تاریخ اســت و به همین دلیل همواره 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران مورد توجه 
کشورهای عضو اکو و دیگر کشورها در اروپا و 
آمریکای لاتین قــرار می گیرد.  با وجود اینکه 
نمایشــگاه بین المللــی کتاب تهــران هنوز 
به 40ســالگی خود نرســیده، اما این رویداد 
ارزشــمند مورد توجه دنیا قرار گرفته و لازم 
اســت با توجه به اهمیتش نگــرش جدیدی 
نســبت به برگزاری آن داشته باشیم. در حال 
حاضر شــرایط حاکم بر منطقه خاورمیانه و 
جهان با شــرایطی که در گذشته برقرار بوده، 
متفاوت است. مالکی چتر معادلات سیاسی را 
بر فعالیت حوزه های فرهنگی گسترده دانست 
و ادامه داد:  دیپلماســی فرهنگی کشــور ما 
بی تأثیر از معادلات سیاسی فعلی دنیا نیست. 
لازم اســت مســئولان فرهنگی کشورمان با 
درنظر گرفتــن ملاحظات سیاســی جهانی 
و یارگیری کشــورها به شناســایی نخبگان 
فرهنگی دیگر کشورها در تعاملات دیپلماسی 
فرهنگی مبادرت داشته باشند. منتظری که 
دبیر فراکســیون دیپلماسی فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی اســت، نمایشــگاه کتاب را 
فرصت مناسبی در توسعه دیپلماسی فرهنگی 
کشور دانســت و افزود: در درجه اول باید به 
تولید و نشــر آثار مرتبط با حــوزه فرهنگ و 
تمدن اسلامی بیش از گذشته مبادرت داشته 
باشیم. به اعتقاد من نمایشــگاه کتاب تهران 
مشابه یک سفره معنوی و فرهنگی محسوب 
می شــود که نیازهای معنوی جامعه هدف را 

پاسخ می دهد.
 ســی وپنجمین دوره نمایشــگاه بین المللی 
کتاب تهران با شــعار »بخوانیم و بسازیم« از 
۱۹ تا ۲۹ اردیبهشت )۱40۳( در محل مصلای 
امام خمینی)ره( به شکل حضوری و در سامانه 

ketab.ir به صورت مجازی برگزار می شود.
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چنــد روز پیــش روز ارتش بود. 
ضمن تبریک این روز به شما، برای ما بگویید 
چطور مسیر زندگی یک سرهنگ بازنشسته 
هوانیــروز ارتش به دنیای هنــر و بازیگری 

کشیده شده است؟
در همین ابتدا جا دارد من هم تبریک جانانه ای 
به همه ارتشی های ســرافراز، مرزداران نکونام و 
جنگاوران دلاور داشته باشــم. سال۱۳4۷ وارد 
عرصه نظامی شــدم و البته قبل از آن دســتی 
بر آتش داشــتم و یکی از شــاگردان فعال آتش 
تقی پور نازنیــن بودم که خدا حفظشــان کند. 
ایشان آن زمان مسئول تئاتر کرمانشاه بود؛ البته 
کنار هنرمندان دیگــری همچون آقایان هواس 
پلوک، خندان و زندی خســرو شهراز، داریوش 
گراونــدی و قلندرلکی که تئاتری هــای دیار ما 
بودند، شــاگردی می کردم. بــه هرحال عرصه 
نمایش را برای مردم شــلوغ می کردیم و به دل 

همه هم می نشست.
از زمانی که وارد ارتش شدم در آنجا هم باز یک 
واحد هنری بود که مسیر فعالیت های تئاتری مرا 
تسهیل کرد. نمایش های خوبی برای خانواده های 
ارتشــی برگزار می کردیم که دســتاورد خوبی 
داشــت. بعد از انقلاب هم واحدهای عقیدتی- 
سیاســی، مســئولیت بخش هنری را داشتند و 
ما که دیگر تجربــه ای در این زمینه داشــتیم، 
گروه نمایش خوبی به راه انداختیم. بیشــتر هم 
نمایش های طنز بــود تا خانواده هــای محترم 
ارتشی واقعا لذت ببرند و خوش باشند. در دوران 
دفاع مقدس هم برای ســربازان و نیروهای رزم 
نمایش هایی برای افزایــش روحیه آنها در خط 

مقدم داشتیم.
جــدی، در خط مقــدم و اجرای 

نمایش؟
بله در مناطق جنگی و در ســوله های بزرگی که 
می شــد برای اجرای نمایش از آنها استفاده کرد 
برای رزمندگان دلاور نمایش های روحیه ســاز 
برگــزار می کردیم و رزمنده ها لــذت می بردند. 
جالــب اینجا بــود کــه یگان های خــط مقدم 
از گروه های نمایشــی دعــوت می کردند برای 
ســربازان و حتی درجه داران نمایش اجرا کنیم. 
باعث افتخار بود برای عزیزانی که مدت ها از خانه 
و خانواده دور بودند تــا از نوامیس و خاک میهن 
دفاع کنند، لحظات خوشی را فراهم کنیم. خدا 
حفظ شــان کند این عزیزان را و آنهایی هم که 
به شــهادت رسیدند یادشــان گرامی است. اگر 
ما آرامش و آسایشــی داریم زیر ســایه شهدای 

گرانقدر است.
دنیای خشک و نظام مند ارتش با 
حال و هوای هنری بازیگری تداخلی نداشت؟

به هر حال ارتشــی ها برحسب ضوابط و کارهای 

آیین نامه ای بایــد مقررات را به جــا بیاورند که 
خودش فریضه اســت. حالا نه به آن خشــکی 
خشــک، ولی یک روحیه خاصی دارند. ما زمانی 
که به ســمت کار هنــری می آمدیم عــلاوه بر 
اینکه فعالیت هنری، زیبایــی و لطافت خودش 
را داشت، ما هم مقداری چاشــنی هنری به آن 
اضافه می کردیم تــا کار بــه دل بیننده و حتی 

شنونده های رادیویی بنشیند.
از خاطرات روزهای خدمت به ارتش 

و سال های دفاع مقدس برایمان بگویید.
روزگار ما نظامیــان به خصوص نظامیان قدیمی 
به ویژه در ســال های دفاع مقدس پــر از خاطره 
است. اصلا انسان موجودی اســت که با خاطره 
زندگی می کند و آنچه از ما به یاد می ماند، خاطره 
است. خاطره ای شیرین از مناطق عملیاتی دارم. 
من هرازگاهی به پیاده نظام می رفتم و با عزیزانی 
که در ســنگرها بودند، همکاری داشتم. بیشتر 
اوقات دیده بــان بودم و احیانا اگــر درگیری ای 
شــکل می گرفت، من هم مثل همــه آنها دفاع 
می کردم. یک بار که پست نگهبانی به ما محول 
شــده بود، یک پتو را 4لا کردیم و بالای سنگر 
گذاشتیم و از سوراخ سنگر داشتیم بیرون را نگاه 
می کردیم. از قضا تابستان بســیار گرم و سنگر 
ما روباز بود. شب که نشســته بودم و دیده بانی 
می دادم یک دفعه احســاس کردم آب زیادی به 
سمت من پاشیده شد. برگشتم دیدم کره الاغی 
که از ده بالا رهاشــده بود از پشت سنگر در حال 
عبور بوده و آب دهانش را به سمت من پرت کرده 
اســت. چون من آن لحظه فقط توجهم به محور 
نگهبانی و مســیر دشــمن بود، متوجه این الاغ 
نشده بودم. همسنگران من همگی خواب بودند و 
وقتی متوجه شدند، کلی خندیدیم. این کره الاغ 
کلی آن شب تا صبح حال و هوای ما را عوض کرد.
اما خاطــره تلخی که همیشــه روح و جانم را به 
درد می آورد و اسفناک است، بمباران شیمیایی 
روســتای بــان زرده کرمانشــاه و حلبچه عراق 
بود که من در این عملیات ها حضور داشــتم. از 
نزدیک دیدم که این مواد شــیمیایی چه بر سر 
مردم بی پناه آورد. این بمب های شیمیایی را که 
کشــورهای غربی به صدام داده بودند، فقط در 
فیلم ها دیده بودم. روزی بود که عروس و دامادی 
همراه تعداد زیادی از اقوام شان می خواستند در 
ادامه مراسم عروسی،  خودشــان را به امامزاده 
برســانند و کلی آدم برای تبریک و شــادباش 
دورشــان جمع شــده بودند که دســته جمعی 
شــیمیایی شــده و به طرز فجیعی روی زمین 
افتاده بودند. من هنــوز هم کابوس آن صحنه ها 

را می بینم.
برگردیم به ســریال جذاب نون خ. 
از نقش عمو کاووس برایمان بگویید. چقدر 

با شــخصیت خودتان فاصلــه دارد و چه 
چالش هایی برای ایفای نقش داشتید؟

شخصیت کاووس در قســمت اول شکل گرفت. 
تعداد نامزدها برای این شخصیت زیاد بود و قرعه 
به نام حقیــر درآمد. شــخصیت نظامی قدیمی 
و بزرگ آبادی کــه همه از او حســاب می برند. 
با کمک آقای کارگردان، ســعید آقاخانی تمام 
تلاشم را کردم تا عمو کاووســی باشم که به دل 
همه مردم بنشینم که خوشبختانه در این چند 
فصل که پخش شــد، همه با او ارتباط گرفتند و 

دوستش دارند.
ســریال نون خ امســال تمرکز 
بیشــتری بر نمایش فرهنگ اقوام مختلف 
ایرانی دارد. کمی برایمان از تنوع فرهنگ و 
اقوام ایرانی و لزوم نمایش آن در قاب رسانه 

بگویید.
مــا تاریــخ و اقــوام بســیار جــذاب، زیبــا و 
دوست داشتنی ای داریم. هر گروه از اقوام ایرانی 
آداب و آیین های خاص خــود را دارند و باید به 
مردم شناسانده شوند. باید در تولیدات فرهنگی از 
همه اقوام ایرانی حرفی به میان بیاید و تلویزیون 
جمهوری اســلامی ایران به این موارد بیشــتر 
بپردازد؛ چنان که امســال نویسنده سریال، امیر 
وفایی نازنین نوشــته خود را به سمت فرهنگ و 
اقوام استان پهناور سیســتان و بلوچستان برد. 
ما وقتی بــا این اقوام روبه رو شــدیم، دیدیم که 
چقدر با فرهنــگ اقوام کشــورمان بیگانه ایم و 
اطلاعات کمی درباره شــان داریم. هنرمندان و 
دســت اندرکاران فرهنگی باید از این ظرفیت ها 
)تنوع فرهنگ و اقوام ایرانــی( بهره ببرند. البته 
ناگفته نماند برای اقوام کار کردن، راه رفتن روی 
لبه تیغ اســت. چند وقت پیــش مهدی فرجی، 
تهیه کننده سریال پاســخگوی سوء تفاهمی بود 
که برای برخی از مردم کرمان پیش آمده بود. باید 
به زیبایی و با اطلاعات کافی و وافی به مسئله اقوام 
پرداخته شود و خدایی ناکرده حرمت آنها شکسته 
نشود و به زیبایی و با کمالات خاص به همه دنیا 
معرفی شوند. ســریال هایی که از ظرفیت های 
فرهنگی کشــور و موضوعات مبتلابــه جامعه، 
گســتردگی جاذبه های جغرافیا، لباس و... بهره 
ببرند، ماندگار می شوند. سریال تلویزیونی نون خ 
هم از جذابیت های فرهنگی و قومی بهره می برد.

علاوه بر مسائل قومیت ها و اتحاد 
آنها، این سریال به موضوعات محیط زیست 
و میراث فرهنگی هم خیلی ظریف پرداخته 

است.
دقیقا. جــا دارد از نویســنده این ســریال، امیر 
وفایی تشــکر کنم؛ چون همه شخصیت ها و کل 
 داســتان متعلق به ذهن امیر اســت. نویســنده 
به زیبایی می نویســد و شخصیت پردازی می کند 

و ما بازی می کنیم. خاطرم هســت در فصل 
دوم ســریال چند دیالوگ بــرای من خیلی 
آشــنا بود. از اصطلاحاتی که در افسانه های 
دیار ما رونق داشت، استفاده شده بود که این 
بسیار ارزشمند است. نون خ در ابتدا ماحصل 
تراوش های فکری و قلم نویسنده است که با 
کارگردانی حرفه ای به دل مردم نشسته است.
نون خ ۵ سریالی خوش ساخت، 
اما سخت اســت؛ لوکیشن های سخت 
و پرخطر و مســافت زیاد و ســفر. از 

سختی های کار در این زمینه بگویید.
سریال هایی که در ســفر ساخته می شوند، 
واقعا ســخت هســتند و من به همه عوامل 
به ویژه به مدیر تصویربرداری، امیر معقولی 
و تیم ظفرمندش دســت مریزاد می گویم. 
وقتی از جذابیت و موفقیت  ســریالی حرف 
می زنیم، حیف اســت از عوامل آن تشــکر 
نکنیم. گــروه صدابردار، گریمــور، طراح 
صحنه و تدارکات و همه و همه برای ساخت 
سریال در استانی دور که آداب سخنگویی 
و مرام و مسلک خاص دارند، تلاش کردند. 
در رأس آن هم که مدیریــت همه کارها با 
استادم سعید آقاخانی بوده است؛ البته که 
تهیه کننده مجموعه مهدی فرجی هم مثل 
 همیشه همه زحمات را بر دوش  کشیدند. از
 همین جا بــه همــه بازیگــران بومی این 
ســرزمین هم خداقوت می گویــم. ما این 
سختی را به جان و دل پذیرفتیم تا به جان 

همه مردم ایران بنشیند.
بازخورد مخاطبان چگونه بود؟

تاجایی که دوستان عزیز اطلاع دارند شاید 
بگویم بازخورد نــون خ همــاورد و رقیبی 
نداشته اســت. این را صادقانه می گویم؛ نه 

اینکه چون بازیگر این سریال هستم.
 به ویژه در دیار غرب کشور شامل استان های 
کردســتان، ایلام، همدان، لرستان و حتی 
 عشایر ســرافراز با دل و جان پذیرفتند که 
نون خ چقدر دلنشین اســت و با خانواده ها 
پای تماشای این ســریال نشستند و حتی 

چند نوبت آن را تماشا کردند.
کمی از خانواده تــان برای ما 
بگویید. خانواده تان هم اهل هنر هستند؟ 
واکنش آنها از نقش آفرینی عمو کاووس 

چیست؟
بله. خانواده بنده یک خانواده هنردوست اند 
که البته دستی هم بر ســینما، موسیقی و 
کارهای نمایشی داشته اند و دارند. گهگاهی 
می نشــینیم و با بچه ها درباره چالش های 
شــخصیت عمو کاووس صحبت می کنیم و 

آنها رهنمودهایی می دهند.
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